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É urxentemoditicar
un modelo de
funcionament
baseado até
o de agora
no nepotismo"
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Henrique Monteagudo, lingüista

O que se pexibe é que aXunt dt

está icor tra galego'Carlos Aynnerich

Aberto o debate sobre o fu-
turo das caixas de aforro, o

BNG vén de lle ofrecer un pacto
ao conxunto das forzas políticas
de Galiza para garantir aprotec-
ción dos intereses xerais do pa-
ís. Un acordo que pivota sobre
dous eixos, o mantemento da
galeguidade das caixas e a refor-
ma do seu marco regulatorio,
cun corolario abrigado: a blin-
daxe das competencias de Gali-
za na materia.

Mantemento da galeguidade
das caixas, é dicir, mantemento
en Galiza do seu domicilio social
e dos seus centros de dirección
fronte á indisimulada aposta da
dirección española de PP e
PSOE e do Banco de España po-
la absorción das caixas galegas
por entidades foráneas, aposta
que aiminente escolla de Rodri-
go Rato como presidente de Ca-
jamadrid vai elevar ainda máis.

Reforma dalei de caixas por-
que, haxa en Galiza unhacaixa
ou dilas, é urxente modificar un
modelo de funcionamento ba-
seado até o de agora no nepotis-
mo, na confusión da obra social
coa construción por duplicado
de edificios suntuarios e na ca-
nalización do aforro galego cara
a aventuras especulativas fóra
do país. Reforma dalei de caixas
para asegurar o seu carácter pú-
blico, o control democrático das
sti as decisións e, en fin, o seu
compromiso co financiamento
da economíaprodutiva e a crea-
ción de emprego en Galiza,

E b lindaxe das competen-
cias de Galiza porque se a últi-
ma palabra sobre o futuro das
caixas galegas se pronunciafóra
a deslocalización financeira,
haxa ou non haxa fusión, estará
asegurada.

Eis pois o verdadeiro debate
sobre as caixas. Eis a proposta
do BNG. Ficarn os á espera de
que PP e PSOE decidan se están
con Galiza ou se, máis outravez,
van ser servos obedientes de
Madrid..

Xan Carballa
O vindeiro 14 de novembro ce-
lebrarase en Santiago o acto cí-
vico convocado p ola platafor-
ma Galego, Patrimonio da Hu-
manidade. Un dos seus pro-
motores, Henrique Monteagu-
do (Muros, 1959), ven de publi-
carAs razóns do galego, apelo á
cidadanía (Galaxia), un libro
que recolle artigos e ensaios
dos últimos anos sobre materia
lingüística.
Hai un antes e un despois na
linguaapartir da manifestación
do 18 de outubro?
Hai un antes do 17 de malo, un-
ha transición e un despois do 18
de outubro. O importante é co-
mo se xesti on a politicamente
ese éxito mobilizador. A plata-
forma Querernos Gaiegovaise
entrevistar con Núñez Feixóo, e
pronto coñeceremos a propos-
ta de novo decreto sobre o ensi-
no. 0 18 demostrouse que o
movemento lingüístico gale-
guista gañou forza e atopou un
camiño. O graso deste move-
mento decatouse de que tiña
que apostar pala pluralidade,
que iso funciona e responde ás
demandas da sociedade. E aín-
da que só é a punta do iceberg,
penso que o marco de intelec-
ción pública estaba situado no
de "imposición do galego", que
era o esquema creado por Gali-
cia Bilingüe, Feixóo e o PP. Ago-
ra iso non funciona e o que se
percibe é que'aXunta está con-
tra o galego". Estamos nese ca-
miño e quen vai ter q ue expli-
carse é quen tome medidas
contra o galego.
Amodificación do decreto con-
verteuse no leitmotiv. De como
se faga a novaproposta vai de -
pender totalmente asituación?
Sospeito que o decreto non vai
conseguir consenso, ogallá fose
aceptábel e a conseguise. Pero é
moi prob ábel que ademais a
oposición reclame que se con-
temple o conxunto da política
lingüística. A idea de apoiarse
argumentalmente na terceira
Iingua non vai aningures, por-
que se están recortando fundos
para o ensino e estender mini-
mamente o ensino en inglés na
docencia reclama un investi-
mento enorme. Está posto al
para desviara atención das cla-
ves do asunto, que son os mai-

O movemento lingüístico
galeguista gañou forza
e atopou un camiño
tamén porque apostou
pela pluralidade"
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Espero que aXunta
teña a prudencia de que,
aínda que impoña
a filoso& dos tres terzos,
non coute aos centros
máis galeguizados"
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Aalfabetización introduce
grandes cambios.
Alealdade que tes cunha
linguana que aprendiches
a ler e a escribir é moi
profunda"
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Pódese defender o galego
sen unha idea nacionalista
de maneiramoi sinxela:
falándoo"

mos, en castelán particular-
mente. O que Ile ouvimos a Fei-
xóo é que seiría a un reparto en
terzos, e que os terzos en caste-
lán e galego serían obrigados en
todos os centros. Paréceme gra-
ve porque introduce un mínimo
en castelán que nuncahoubo e
non se xustifica por razóns pe-
dagóxicas e lingüísticas, Sería un
paso atrás considerábel, porque
hai centros, non poucos, ande
hai unha docencia do 60-70%
en galego, e iso implicaría que os
docentes que están dando as
materias en galego desde hai
tempo, que teñen todas rutinas

pedagóxicas, os materiais e a
súa instalación no galego, terían
a obrigalegal de pasar ao caste-
Ián.Iso sería unha fonte de con-
flitos serios. Espero que a Xunta
e as autoridades educativas te-
ñen a prudencia de que, aínda
que impoñan a filosofia dos tres
terzos, non couten aos centros
máis avanzados.
O libro quevén de publicar re-
colle opinión que atinxen ates
gobernos daXunta. Hai quen
opina que apolíficadobipartito
foipouco avanzadana materia,
pero avista da reacción do PP,
ese argumento parece feble?
En xeral non falaría de pasivida-
de.Ápolítica de lingua do bipar-
tito falloulle o eixo, que estaba
napropiaSecretariaXeral de Po-
lítica Lingüística. Tivo un ele-
mento mol positivo de transver-
salidade, pero as iniciativas máis
importantes partiron de Educa-
ción e de Vicepresidencia. Por
unhabanda coa rede de estolas
infantís e por outra co Decreto
do Ensino. As medidas eranbo-
as pero faltoulle cobertura polí-
tica e un relato de conxunto que
lle dese sentido. En canto apare-
ceron as prirneiras reaccións do
movemento contra o galego, a
falta de respostas políticas cohe-
rentes do gobemo fíxolle verun-
ha oportunidade electoral ao
PP. O bipartito fixo moi boas
causas pero non lie ofreceu un
relato de todo iso ao país. Faltou
conexión entre os dous partidos
e liderato do presidente daXun-
ta, capaz de poñer as medidas
nunha visión común do país.
Isopercbiuse enmoitostemas e
tamén no galego. Mentres a
conselleiradabapasosvalentes,
xentes do PSOE na consellería
boicoteábanas. E cando lie re-
claman a Touriño que se impo-
ña asústase. Iso culminou coa
frase desgraciada do ex-presi-
dente en campaña dicindo que
el "non estaba pola imposi-
ción". Máis que de políticas sec-
toriais, que as houbo moi boas,
foiunproblema de nervio politi-
co. E tamén de certa soberbia,
de que todo estabagañado.
Nun dos seus artigos dique po-
de gafiarse terreo na es cola ou
no prestbdo dalingua, pero que
ornáis diffcil é influir' nas pautas
de uso da xente. Seo que preci-
samos é transmisiónxeracional

ese sería o n'alar reto?
Hai maneiras de facelo. Xa digo
no libro que faltou pericia e ase-
soramento, e nese senso a secre-
tariaxeral do bipartito foi a peor
de todas desde que funciona.
Ninguneou atado o mundo que
levamos anos traballando nisto.
No caso das pautas de uso, cos
adultos é máis dificil porque un-
ha mudanza de lingua non se dá
ao cento por cento dun día para
outro en ningün caso. Os cam-
bios darse gradualmente, cuns
determinados interlocutores e
nuns determinados ámbitos de
uso e pódense ir estendendo.
Nós dicimos que deben cum-
prirse tres condicións: compe-
tencia, ocasións de uso e moti-
vación para facelo. A competen-
cia é sabelo e mellórasepracti-
cand o; motivación é ter unha
razón para facelo e as ocasións
hai que procuralas ou procurar-
Ilas á xente nova. No caso da
mocidade botando man das ac-
tividades de lecer, estimulando
relacións novas, con clubes,
campamentos e outras manei-
ras. Non se pode abrigar a uns
pais a falarlle galego aosfillos,
pero os estudos demostran que
esas decisións están moi media-
tizadas polo idioma na escota.
Seo medio escolar é plega o pa-
so para unha transmisión xera-
cional é de xigante.
Nunha sociedadebfiingile, In-
da que diglósica, miseria° hori-
zonte?
Defen do que o nacionalismo
tengue abandonar a mitoluxía
do monolingüismo, que é tan
mito como a do bilingüismo. O
campo do discurso social do bi-
lingüismo non podemos deixa-
lo en mans dos inirnigos do ga-
lego, é como sal aboxearcunha
man atada. Na realidade sabe-
mos que non hai galego-falan-
tes en exclusiva, somos bilin-
gües e botamo s man do caste-
lán se o precisamos e o groso
dos bilingües somos galego fa-
lantes habituais Esta é a realida-
de e nun horizonte previsíbel
non é razoábel pensar nun mo -
notingüismo social. Se non é al-
canzábelhoxe as alternativas en
xo go son monolingüismo en
castelánoubilingüismo. Hai co-
renta anospodía serimaxinábel,
hoxe hai que abandonalo.
Aidendficación esulta de >»



>» defensa do galego enacio -
nalismo tenfuncionadonegati-
vamente?
O gro so do movemento a prol
do galego captou, despois do 17
de majo, que ten que ser un
movemento amplo, que eu
chamo de galeguismo lingüísti-
co. Que hai que fuxir da identifi -

cación lingua-nacionalismo,
non é unha xenialidade que se
me ocurre a min, é algo xa asu-
mido maioritariamente. Póde-
se defender o galego sen unha
idea nacionalista detrás de ma-
neira moi sinxela: falándo o. O
nacionalismo recolleu unha
bandeira que estabatirada, a da
lingua, e iso é un mérito in dis-
cutíbel. Pero iso non implica
que sexa dono do discurso da
lingua. As polémicas ortográfi-
cas que se sucederon desde os

anos 80 teñen orixe nesa patri-
monialización da lingua. E a ac-
titude, en ocasións sectaria, do
nacionalismo en relación ao ga-
lego expuisou a algunha xente
da súa defensa. Os nacionalistas
ternos que deixar de considerar
que ternos algún dereito de pre-
ferencia sobre o idioma, porque
se o galego aspira á norrnalida-
de ten que ser de todos.
A manifestación tamén amo -
sou a unhaxeneración que in-
corporou o galego, coas defi-
ciencias que se quixer, como
linguapresente no
O único perigo sería que deixá-
sernos en herdanza esas liorti-
ñas. Pero taño moita esperanza
naxente nova. Hai novos tipos
de galego talantes, que adquiri-
ron a lingua na casa ou acada-
ron pericia lectora e de escribir

na escola, e que ten unha adhe-
sión ao galego moi diferente á
nosa. A alfabetización introdu-
ce cambios na conciencia lin-
güística enormes, o tipo de leal-
dade que tes cunha lingua na
que aprendiches a ler e a escri-
biré moi profundo. Por contra a
vida social está máis castelani-
zada e axente xestiona ese con-
futo con menos trauma que hai
anos. Son bilingües sen grandes
complexos de culpa. Estou se-
guro que veremos os froitos po-
sitivos do traballo destes anos e
hai indicios que falan nasa di-
rección tanto no ensino, nas fa-
milias ou na cultura. Para riada
creo que os esforzos de tantos
nestas décadas fose inútil e a le-
xislación, desde a autonomía á
lei de normalización lingüística,
axudaron.*

Os intentos de centralizar as
caixas e bancos veñen de Ion-
xe. Estu d ab a eu estes días a
negativa que, nos anos coren-
ta, tivo o Banco de Soto, que
viña operando desde 1863,
para conseguir a licenza de
banco e as pexas detodo tipo
que lle poñían, porque os
grandes bancos estatais, en
expansión por Galiza, cobiza-
b an as súas remesas dos emi-
grantes.

O mesmo sucedeuco Et-
cheverría, o Simeón ou o Ban-
co da Coruña e lembraba o li-
bro, aínda hoxe de actualida-
de, de Ramón Banal: °Aforro
e a Inversión na Galicia (edi-
torial Sept, 1975).

Que Galiza conserve o cen-
tro de decisión das súas enti-
dades crediticias é a única
aposta que se pode facer hoxe
como país, aínda que deba le-
var consigo unha maior trans-
parencia e democratización
das caixas.

Ao mesmo tempo, débese
ponderar a importancia de
que o Banco Pastor permane-
za como banco galego, malia
os mil embates e cantos de se-
rea que proveñen de Madrid.
Non hai máis que ver, cada
pouco, os anuncios de que vai
ser mercado por unha ou ou-
tra entidade foránea.

Por iso é de xustiza resaltar,
aos poucos días da stíamorte,
a decisión da Condesa de Fe-
nosa de apostar polo Pastor
como un banco galego "co-
mo o único xeito de servir a
Galicia", tal como me expre-
sou na primeira ocasión que
tiven de falar con ela, a princi-
pios da década dos noventa. E
non foi só unha aposta retóri-
ca, pois levou a súa crema á
práctica ao doadle todo o seu
capital á Fundación Barrié
que se converteu, con dife-
renza, no malor accionista do
Banco Pastor. Só así se puido
impedir que o banco pasase a
mans foráneas. A outra con-
secuencia desta decisión é
que a meirande parte dos be-
neficios da entidade van pa-
rar á propia Fundación que os
reinvistena Galiza.

Lembraba todo iso estes
días, ao ler os eloxios fúnebres
de Carmela Arias e as gaban-

Acreacióndarscola
deArquitectura da Coruña
e da de Enxeñaría en Vigo
foiunha aposta
daBarrié que Madrid
tardou en conceder"

zas á súa aposta polas bolsas
para estudantes galegos, un-
ha historia que me contara o
seuirmán Xoaquín Arias. Se-
ría unha mostra clara de que o
capital si ten patria.

Cando a Fundación Bardé
decide construí'. -e sufragar-
o funcionamento tanto da Es-
cola de Arquitectura da Coru-
ña como da Escola de Enxe-
ñaría de Vigo atópase cun
grande atranco: en Madrid, o
Goberno non concede a au-
torización. Foron, seica, moi-
tas as idas e vidas á capital e
máis, aínda, as chamadas.

Un día, lago de agardaren
na antesala do ministro de
Educación máis de cinco ho-
ras para ser recibidos, a expli-
cación que lles deu o ministro
(non lembro ben se Xoaquín
Arias me dixo Villar Palas]) foi
que non era oportuno que
Galiza contase con estas esca-
las técnicas, non era o seu pa-
pel. Ao parecer Galiza estaba
ben como estaba, enviando
emigrantes non cualificados a
outros lugares. Por sorte, nes-
ta ocasión, a visión de país
venceu, finalmente.*
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